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Na spotkanie tradycyjnie już zarezerwowano 
salę w centrum konferencyjno-kongresowym 
przy ulicy Bobrowieckiej 9. Początek o godzinie 
10.00. Udział może wziąć każdy spośród 18 
tysięcy członków spółdzielni.
Walne Zgromadzenie Członków rozpatrzy spra- 
wozdanie z działalności Rady Nadzorczej oraz 
sprawozdanie Zarządu, podejmie też decyzję      
o po- dziale nadwyżki bilansowej za poprzedni 
rok. To ponownie niebagatelna kwota ponad 10 
mln zł. Ważnym punktem zebrania będzie 
wybór nowych członków do Rady Nadzorczej. 

Z racji dużych zmian w gospodarce odpadami 
komunalnymi, które mają wejść w życie 1 lipca,  
na WZCz Zarząd przedstawi z tym związane 
konsekwencje dla spółdzielni i mieszkańców. 
Zgodnie ze statutem MSM Energetyka, każdy 
członek ma prawo uczestniczenia w Walnym 
Zgromadzeniu Członków, podczas którego 
przysługuje bierne i czynne prawo wyborcze      
w trakcie wyborów do organów spółdzielni. 
WZCz jest ważne niezależnie od liczby obec- 
nych na nim członków. W ubiegłym roku 
wydano 540 mandatów. 

W NUMERZE:
- PIOTR KŁODZIŃSKI, PREZES ZARZĄDU 
SPÓŁDZIELNI PODSUMOWUJE ROK 2012,

- SPÓŁDZIELNIA W PIGUŁCE, CZYLI NAJ- 
WAŻNIEJSZE FAKTY ZE SPRAWOZDANIA 
ROCZNEGO ZARZĄDU,
- ABC CFR, CZYLI WSZYSTKO O CENTRAL- 
NYM FUNDUSZU REMONTOWYM,

- NOWA ŚMIECIOWA RZECZYWISTOŚĆ - 
PORADNIK DOTYCZĄCY NOWYCH ZASAD 
WYRZUCANIA ŚMIECI OD 1 LIPCA,

- JERZY JANKOWSKI, PREZES ZWIĄZKU 
REWIZYJNEGO SPÓŁDZIELNI MIESZKA- 
NIOWYCH RP  SPECJALNIE DLA M6.

Absens carens - nieobecny sam sobie 
szkodzi. Warto pamiętać o tej starej 
łacińskiej maksymie w kontekście 
zbliżającego się Walnego Zgroma- 
dzenia Członków. To coroczne świę- 
to demokracji w spółdzielni, podczas 
którego każdy z nas ma wpływ na 
podejmowanie strategicznych de-  
cyzji dotyczących funkcjonowania             
i rozwoju MSM Energetyka. Członko- 
wie spółdzielni oceniają wykonanie 
zadań za ubiegły rok oraz pracę 
organów spółdzielni. Wybieramy 
członków Rady Nadzorczej i decydu- 
jemy o podziale - po raz kolejny nie- 
małej - nadwyżki bilansowej. Każdy 
głos ma znaczenie, każdy głos 
współdecyduje o sprawach dotyczą-
cych jednej z najważniejszych dla nas 
kwestii - własnego mieszkania i jego 
otoczenia. Dlatego liczę na Państwa 
obecność i wspólne podejmowanie 
decyzji. Przypominam, że to my - 
członkowie spółdzielni - jesteśmy 
gospodarzem spotkania. Od przyby- 
łych zależeć będzie przebieg i efekt 
obrad. Członkowie decydują w gło- 
sowaniach kto zasiądzie w Prezy- 
dium WZCz, kto wejdzie w skład 
komisji, jaki będzie porządek obrad, 
jakie decyzje zapadną. Ale prawa 
rodzą też obowiązki. Apeluję, aby 
trzymać się zasad, a dyskusję toczyć 
w oparciu o merytoryczne argumenty 
i z poszanowaniem innych jej 
uczestników. 
Do zobaczenia 8 czerwca. 

Zdzisław Rothe

WALNE ZGROMADZENIE CZŁONKÓW 
JUŻ W SOBOTĘ

,

ZDECYDUJMY SAMI 
NA WALNE ZAPRASZA PRZEWOD- 
NICZĄCY RADY NADZORCZEJ

PÓJDĘ NA WALNE, BO... ODPOWIADAJĄ CZŁONKOWIE KOLEGIUM M6
Jan Chodorowski - Stegny Północ: Przyjdę na Walne, bo mam znakomite pomysły na usprawnienie 
pracy Zarządu i Rady Nadzorczej naszej Spółdzielni. Przyjdę na Walne, bo zależy mi na współ- 
pracy z innymi osiedlami a będzie okazja do wielu ciekawych spotkań.

Marek Bryłowski - Sadyba: Na Walnę przychodzę głównie z problemami osiedla Sadyba. 
Zmniejszenie kosztów gospodarki zasobami mieszkaniowymi, remonty, uregulowanie spraw 
dotyczących spornych z miastem terenów.

Jadwiga Osiecka - Sielce: Pójdę na zebranie, bo mieszkam w coraz piękniejszym budynku              
i osiedlu. Na wszystko możemy mieć wpływ. Dlatego pójdę na walne, by włączyć się do grona 
tych, którzy już działają i tych którzy dopiero chcą zacząć. By poprawić to, co jest złe, a pokazać 
to, co dobre.

M.I.

Informator 
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Na podstawie § 68 ust. 1 Statutu - Zarząd Międzyzakładowej Spółdzielni Mieszkaniowej 
„Energetyka” zwołuje

Walne Zgromadzenie Członków,
które odbędzie się w dniu 8 czerwca 2013 roku o godzinie 10.00  w Centrum Konferencyjno- 
Kongresowym przy ul. Bobrowieckiej 9 w Warszawie - sala Chopin. Dojazd liniami autobuso- 

wymi: 107, 131, 141, 159, 162, 168, 180, 185, 187 - od ulicy Chełmskiej. Wjazd na parking od 
ulicy Kierbedzia. Wejście z podjazdem dla osób niepełnosprawnych od ulicy Bobrowieckiej 9          
i od strony parkingu przy budynku nr 3.
Warunkiem czynnego udziału członka spółdzielni w Zebraniu jest posiadanie mandatu - karty 
do elektronicznego głosowania wydawanej przez organizatora przed rozpoczęciem Zebrania 
od godziny 9.00, na podstawie aktualnych list Członków i dokumentu tożsamości.

Proponowany porządek obrad Walnego Zgromadzenia Członków:
1. Otwarcie Zebrania i wybór Prezydium.
2. Przyjęcie porządku obrad.
3. Wybór Komisji Skrutacyjnej, Mandatowej, Wnioskowej.
4. Rozpatrzenie sprawozdania Rady Nadzorczej z działalności za okres od lipca 2012 roku do 

maja 2013 roku, dyskusja i podjęcie uchwały.
5. Sprawozdanie Komisji Mandatowej.
6. Wybór i odwołanie członków Rady Nadzorczej.
7. Rozpatrzenie sprawozdania Zarządu z działalności Spółdzielni w 2012 roku i sprawozdania 

finansowego za rok 2012, dyskusja, udzielenie absolutorium dla członków Zarządu                     
z działalności w 2012 roku oraz podjęcie uchwał w tych sprawach.

8. Podjęciu uchwały w sprawie podziału nadwyżki bilansowej za rok 2012.
9. Informacja Zarządu na temat zmian w gospodarce odpadami komunalnymi na terenie        

m.st. Warszawy.
10. Podjęcie uchwały w sprawie wyboru delegata MSM „Energetyka” i jego zastępcy na                          

VI Krajowy Zjazd Delegatów Spółdzielni Mieszkaniowych zrzeszonych w Związku Rewizyj- 
nym Spółdzielni Mieszkaniowych RP.

11. Rozpatrzenie odwołań członków MSM „Energetyka” od uchwał Rady Nadzorczej w sprawie 
ich wykluczenia/wykreślenia i podjęcie uchwał.

12. Rozpatrzenie uchwały w sprawie zabudowy terenu położonego w obrębie ul. Zwierzyniec- 
kiej i ul. J. Nehru.

13. Sprawozdanie Komisji Wnioskowej.
14. Sprawozdanie Komisji Skrutacyjnej oraz podjęcie uchwały w sprawie wyboru członków  

Rady Nadzorczej.
15. Zamknięcie obrad.

Zarząd MSM Energetyka
Piotr Kłodziński, Prezes Zarządu
Leszek Kaczmarski, Członek Zarządu ds. ekonomicznych
Grzegorz Engelbrecht, Członek Zarządu ds. gospodarki zasobami mieszkaniowymi

ZAWIADOMIENIE O WALNYM ZGROMADZENIU CZŁONKÓW WAŻNE INFORMACJE
Członkowie MSM Energetyka mają 
prawo zapoznać się ze sprawoz- 
daniami i projektami uchwał, 
które będą wyłożone do wglądu 

od dnia 20.05.2013 w biurze Zarządu 
Spółdzielni przy ul. Zwierzynieckiej 8a,     
w administracjach osiedli: w poniedziałki 
i czwartki w godzinach od 10 do 18, we 
wtorki, środy i piątki w godzinach od 8 do 
14, oraz na stronie internetowej 
www.msmenergetyka.pl. Sprawozdanie 
finansowe Spółdzielni wyłożone będzie    
w biurze Zarządu.

1. Członkowie oraz organy Spółdzielni 
mają prawo zgłaszania projektów uchwał 
i żądania zamieszczenia oznaczonych 
spraw w porządku obrad Walnego Zgro- 
madzenia w terminie do 24 maja (piątek) 
do godziny 15.30 w siedzibie Biura 
Zarządu przy ul. Zwierzynieckiej 8a,             
z zachowaniem wymagań zawartych           
w § 69 ust. 4 Statutu.

2. W przypadku zgłoszenia projektów 
uchwał i żądań, o których mowa w pun- 
kcie 1 stosowne zmiany w porządku Wal- 
nego Zgromadzenia wraz z projektami 
uchwał będą wyłożone do wglądu od dnia 
25 maja br. (sobota w godz. 9.00-14.00) 
w biurze Zarządu Spółdzielni przy ul. 
Zwierzynieckiej 8a, w administracji 
osiedli oraz na stronie internetowej 
www.msmenergetyka.pl (§ 69 ust. 5 
Statutu).

3. Zgodnie z treścią § 69 ust. 6 Statutu 
członkowie mają prawo zgłaszania 
poprawek do projektów uchwał nie póź- 

niej niż na 3 dni przed dniem posiedzenia 
Walnego Zgromadzenia. Dla zachowania 
ww. terminu poprawki do wyłożonych 
projektów uchwał należy składać  w sie- 
dzibie Zarządu Spółdzielni nie później niż 
do dnia 5 czerwca br. (środa) do godziny 
15.30.

4. Zarząd przygotuje pod względem 
formalnym i przedłoży pod głosowanie 
na Walnym Zgromadzeniu w dniu 8 czer- 
wca br. projekty uchwał i poprawki 
zgłoszone przez członków Spółdzielni.
5. Zgodnie z § 70 ust. 1 Statutu Walne 
Zgromadzenie może podejmować 
uchwały jedynie w sprawach objętych 
porządkiem obrad, podanym do wiado- 
mości członków w terminach i w sposób 
określony w Statucie.
5. Zgodnie z art. 36 § 3 i § 4 Prawa Spół- 
dzielczego, Członek może uczestniczyć 
w Walnym Zgromadzeniu przez pełno- 
mocnika. Pełnomocnik nie może zastę- 
pować więcej niż jednego członka. Pełno- 
mocnictwo powinno być udzielone na 
piśmie pod rygorem nieważności i dołą- 
czone do protokołu WZCz. 

§

Uwaga! Na bezpłatny parking wjeżdżamy bramą nr 4 od ul. Bobrowieckiej. Wjazd na par- 

king od ulicy Kierbedzia - brama nr 5 -  jest płatny. Sala Chopin znajduje się w budynku A.

JAK TRAFIĆ NA WALNE?

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
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PREZES ZARZĄDU MSM ENERGETYKA, PIOTR KŁODZIŃSKI, 
PODSUMOWUJE ROK 2012 

KOLEJNY DOBRY ROK ZA NAMI

Szanowni Państwo!

   Od poprzedniego Walnego Zgromadzenia 
Członków minął już rok. Spotkamy się znowu  
8 czerwca 2013 r., prawie dokładnie w 55 
rocznicę powstania naszej spółdzielni (Ener- 
getyka została założona 29 maja 1958 roku), 
aby omówić i ocenić nasze wyniki, przedsta- 
wić nasze osiągnięcia i troski. W minionym 
roku spotykaliśmy się dwukrotnie na każdym 
z siedmiu osiedli: na Walnym Zgromadzeniu  
zorganizowanym po raz pierwszy w częś- 
ciach, na siedmiu zebraniach osiedlowych 
oraz czerwcowym Walnym Zgromadzeniu 
Członków. Podejmowaliśmy kolejną próbę 
uchwalenia zmian statutu – niestety nie udało 
się uzyskać wymaganej większości głosów.     
W  efekcie tego w dalszym ciągu pracujemy       
w oparciu o statut z 2007 r. z tym, że  w wielu 
przypadkach stosujemy przepisy zmienio- 
nych ustaw: o spółdzielniach mieszkaniowych 
i Prawa Spółdzielczego. 
    W specjalnie wydanej broszurze przekazali- 
śmy Państwu pełną informację o wynikach 
minionego roku. Książeczka ta opublikowana 
została również na stronie internetowej spół- 
dzielni. W obecnym wydaniu M6 chciałbym 
zaś zwrócić Państwa uwagę na niektóre ważne 
dane charakteryzujące stan spółdzielni:
- w gospodarce zasobami mieszkaniowymi 
utrzymujemy równowagę w zakresie wpły- 
wów i kosztów, co oznacza, że opłaty za uży- 
wanie lokali pokryły w skali spółdzielni  ponie- 
sione koszty;
- utrzymujemy wysokie tempo poprawiania 
stanu naszych zasobów dzięki racjonalnie 
prowadzonym remontom nieruchomości fi- 
nansowanym z wpłat na fundusze remontowe 
oraz korzystając coraz częściej z pożyczek         
z Centralnego Funduszu Remontowego (wię- 
cej o CFR na stronie 6);

- kontynuujemy realiza- 
cję inwestycji polegają- 
cych na budownictwie 
mieszkaniowym z usłu-
gami i garażami pod- 
ziemnymi, zaspokaja- 
jąc potrzeby naszych 
członków i ich rodzin 
oraz wzbogacając spół- 
dzielnię o nowe lokale 
użytkowe, w tym  
wielkopowierzchniowy 
obiekt handlowy na 
Stegnach Południe. Bu- 
dynek A przekazaliśmy 
do użytku w terminie          
i od kwietnia mieszka- 
nia są do dyspozycji 
właścicieli;
- przekroczyliśmy pla- 
nowane wpływy z dzia- 

łalności gospodarczej, dzięki czemu 8 czerw- 
ca członkowie spółdzielni podejmą decyzję      
o podziale zysku netto w wysokości 10,7 mln 
złotych;
- utrzymujemy wysoką płynność finansową – 
w terminie regulujemy wszystkie nasze zobo- 
wiązania i nie zachodzi żadna obawa o konty- 
nuowanie działalności.
  Powyższe informacje potwierdzają, że 
realizujemy uchwałę Walnego Zgromadzenia 
z 2010 roku w sprawie kierunków rozwoju 
spółdzielni na lata 2010-2020. Czy ze 
wszystkiego możemy być zadowoleni? Nie- 
stety nie. Potrzeby remontowe wielu nierucho- 
mości przekraczają możliwości finansowe 
mieszkańców, dlatego programy remontowe 
muszą być rozłożone w czasie. Nadal nie 
uzyskaliśmy żadnej pozytywnej decyzji od 
miasta w zakresie uregulowania prawa użyt- 
kowania wieczystego do części gruntów na 
których znajdują się budynki spółdzielcze. 
Warszawa obarczona jest skutkami tzw. 
Dekretu Bieruta i nie potrafi rozwiązać pro- 
blemu roszczeń byłych właścicieli i ich następ- 
ców prawnych. Konsekwencje tego ponoszą 
mieszkańcy.
   Na WZCz będziemy z niepokojem prezen- 
tować problem gospodarki odpadami komu- 
nalnymi, których zasady zmieniają się diamet- 
ralnie od 1 lipca 2013. Bardzo prosimy                   
o współdziałanie w rozwiązywaniu trudności 
mogących wyniknąć w efekcie diametralnej 
zmiany. Wszyscy zastaniemy nową rzeczywis- 
tość dotyczącą śmieci - będzie to także nowa 
sytuacja dla spółdzielni, która nie miała 
żadnego wpływu na regulacje nałożone przez 
nową ustawę oraz uchwały miasta.
  Zaproponowany przez Zarząd porządek 
obrad Walnego Zgromadzenia może ulec  
zmianie na skutek Państwa propozycji i głoso- 

wania. Przypominam, że gospodarzami WZCz 
są członkowie spółdzielni, którzy dokonują 
wyboru władz zebrania i w głosowaniach 
podejmują uchwały. Zarząd będzie prezento- 
wał sprawozdania, udzielał wyjaśnień i wsłu- 
chiwał się w Państwa głosy mając na wzglę-
dzie dążenie do lepszego zaspokajania 
potrzeb członków MSM Energetyka, do więk-
szego zadowolenia mieszkańców z efektów 
działań pracowników spółdzielni. 
Serdecznie zapraszam do wzięcia udziału         
w Walnym Zgromadzeniu Członków. Każda 
obecność, każdy głos jest ważny. 
Do zobaczenia 8 czerwca.

Piotr Kłodziński

Zakończyły się zebrania osiedlowe, które 
w tym roku były wyjątkowo rozciągnięte     
w czasie. Jako pierwsi spotkali się miesz- 
kańcy Stegien Północ (16 marca), zaś jako 
ostatnie zebranie odbyło się na Sadybie 
(11 maja). 
Zgodnie ze statutem, do uprawnień ze- 
brania osiedlowego należy rozpatrywanie 
okresowych sprawozdań z działalności 
administracji osiedla i Rady Osiedla. Po- 
rządek obrad obejmuje informacje 
dotyczące działań Zarządu i Rady Nadzor- 
czej, której przedstawiciele uczestniczyli 
w każdym ze spotkań. Mieszkańcy głosu- 
ją nad zmianami w Radach Osiedla i wy- 
bierają kandydatów do Rady Nadzorczej. 
Finalnie kandydatury zgłaszane są na 
Walnym Zgromadzeniu Członków, które 
dokonuje wyboru w głosowaniu. 

29 maja 1958 roku, a więc prawie dokład- 
nie 55 lat temu, komitet organizacyjny 
spółdzielni zwołał założycielskie walne 
zgromadzenie. 89 członków-założycieli 
spotkało się w budynku Zakładów Ener- 
getycznych Okręgu Centralnego przy Wy- 
brzeżu Kościuszkowskim. Inicjatorami 
powołania spółdzielni byli pracownicy 
Ministerstwa Górnictwa i Energetyki oraz 
działacze Związku Zawodowego Energe- 
tyków. Wśród pomysłodawców wymienia 
się przede wszystkim Bolesława Kanię, 
ówczesnego dyrektora gabinetu ministra 
Franciszka Waniołki. 
Przez minione 55 lat Energetyka stała się 
jedną z największych spółdzielni miesz- 
kaniowych w Warszawie, która dziś liczy 
18 tysięcy członków i administruje 256 
budynkami na terenie Dolnego Mokoto- 
wa.Z okazji jubileuszu historię spółdzielni 
w dekadach opisujemy w kolejnych nume- 
rach M6. W najbliższym wydaniu 
przybliżymy lata osiemdziesiąte.  Zachęca- 
my do przysyłania ciekawych historii oraz 
zdjęć obrazujących owe czasy, które 
chętnie wykorzystamy w materiale. 

ZEBRANIA OSIEDLOWE

JUBILEUSZ SPÓŁDZIELNI

M.I.   J.P.
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NAJWAŻNIEJSZE INFORMACJE ZE SPRAWOZDANIA ZARZĄDU Z DZIAŁALNOŚCI SPÓŁDZIELNI W 2012

ENERGETYKA W PIGUŁCE
   1. Spółdzielnia liczy 18 052 członków. Spół-
dzielnią kieruje trzyosobowy zarząd, który do 
zarządzania osiedlami ustanowił siedmiu 
pełnomocników. 
  2. Biuro Zarządu Spółdzielni realizuje na 
rzecz wszystkich jednostek organizacyjnych 
funkcje o charakterze ogólnospółdzielczym, 
które nie mieszczą się w ramach zadań osie- 
dli. Zalicza się do nich między innymi: obsługę 
osiedli w zakresie spraw członkowsko-miesz- 
kaniowych, działalność inwestycyjną, obsługę 
prawną całej Spółdzielni, sprawy kadrowe           
i organizacyjno-samorządowe (obsługa pracy 
Rady Nadzorczej i   Walnego Zgromadzenia 
Członków), kontrolę wewnętrzną i nadzór nad 
pracą administracji osiedlowych we wszyst- 
kich dziedzinach, szkolenia i wdrożenia no- 
wych rozwiązań w zakresie przekształceń 
własnościowych, finansów i spraw ekonomi- 
cznych wynikających z   uwarunkowań zewn- 
nętrznych i wewnętrznych Spółdzielni.

   3. Bieżącą pracą administracji osiedlowych 
kierują pełnomocnicy Zarządu, a   społeczny 
nadzór nad ich funkcjonowaniem sprawują 
Rady Osiedli. Posiadają one duży zakres 
uprawnień, pozwalający im decydować                 
o wszystkich najważniejszych sprawach 
gospodarki osiedlowej w ramach ich statu- 
towej samodzielności. Podstawowe zadania 
Spółdzielni były realizowane prawidłowo.
   4. W 2012 roku po raz pierwszy w spółdzielni 
zorganizowano Walne Zgromadzenie Człon- 
ków w częściach.
   5. W 2012 roku kontynuowano prace przy II 
etapie inwestycji u zbiegu ulic J. Sobieskiego      
i św. Bonifacego, gdzie powstają trzy budynki 
(252 mieszkania) oraz lokale usługowe. Kosz- 
ty budowy są w pełni pokrywane przez człon- 
ków nabywających mieszkania, a lokale usłu- 
gowe są finansowane przez osiedla Stegny 
Południe i Bernardyńska, które będą czerpać 
korzyści z wynajmu. Budynek „A” 25 marca 
2013 roku uzyskał pozwolenie na użytkowa- 
nie. Wszystkie 121 lokali mieszkalnych zosta- 
ło odebrane przez właścicieli. Planowany ter- 
min zakończenia realizacji budynku „B” okreś- 
lony został na II kwartał 2014 r., natomiast 
budynku „C” na III kwartał 2014 r.
  6.Spółdzielnia rozpoczęła działania zmierza- 
jące do budowy budynku mieszkaniowo-usłu- 
gowego z garażami na działce zlokalizowanej 
w rejonie ulic Nehru, Melomanów i Zwierzy- 
nieckiej. 28 maja 2012 roku w wyniku procesu 
sądowego spółdzielnia nabyła prawo użytko- 
wania wieczystego tego terenu. W drodze 
postępowania przetargowego wyłoniony zos- 

tał generalny projektant – APA Wojciechowski. 
Harmonogram prac przewiduje wykonanie 
projektu budowlanego do dnia 30 grudnia 
2013 r. Spółdzielnia opracowała także wstę- 
pne założenia dla inwestycji na działce 
znajdującej się  na zapleczu biura zarządu 
oraz administracji osiedla Sielce (ul. Zwierzy- 
niecka i ul. Nehru). Realizacja inwestycji bę- 
dzie możliwa po podjęciu stosownej uchwały 
przez Walne Zgromadzenie Członków. 
   7.Według stanu na dzień 31.12.2012 roku 
odrębną własność ustanowiono dla 4 237 
lokali mieszkalnych. 487 członków Spółdziel- 
ni skorzystało z dogodnej formy przekształ- 
cenia spółdzielczych lokatorskich praw do 
lokali na spółdzielcze własnościowe prawa       
w budynkach Osiedli Stegny Północ, Idzikow- 
skiego i kilku budynkach Osiedla Stegny 
Południe znajdujących się na gruntach, do 
których Spółdzielni nie przysługuje prawo 
własności ani użytkowania wieczystego.
  8. Rada Nadzorcza podjęła uchwały w spra- 
wie wykluczenia ze Spółdzielni 14 członków              
z uwagi na niewypełnianie przez nich obo- 
wiązków finansowych wobec Spółdzielni oraz 
w sprawie wykreślenia z rejestru MSM Energe- 
tyka 100 członków Spółdzielni, którzy nie 
posiadają tytułów prawnych do lokali w zaso- 
bach Spółdzielni.
   9. Spółdzielnia sukcesywnie prowadzi dzia- 
łania zmierzające do uregulowania stanu 
prawnego gruntów. W 2012 roku w czterech  
postępowaniach sądowych zapadły korzystne 
dla Spółdzielni rozstrzygnięcia. Na uwagę 
zasługuje zakończenie sprawy z wniosku 
Spółdzielni o zasiedzenie nieruchomości przy 
ul. Gagarina 5. W grudniu 2012 r. sąd orzekł, 
że MSM Energetyka nabyła na własność nieru- 
chomość gruntową, na której znajduje się 
pawilon użytkowy. Wyrok jest prawomocny. 
Jest to pierwsze w historii Spółdzielni prawo 
własności gruntu.

   10. W skali Spółdzielni saldo w gospodarce 
zasobami mieszkaniowymi, mimo zakładane- 
go deficytu, zamknęło się wynikiem dodatnim 
w kwocie 542,3 tys. zł. Założenia planu na rok 
2012 przewidywały, że wynik finansowy             
w gospodarce zasobami mieszkaniowymi 
będzie na koniec roku ujemny (- 536,3 tys. zł).
  11.Pozostała działalność gospodarcza, 
obejmująca eksploatację i utrzymanie nie- 
ruchomości nie zaliczonych do gospodarki 
zasobami mieszkaniowymi oraz inne koszty     
i przychody finansowe związane z działal- 
nością Spółdzielni i jej osiedli, zamknęła się 
dochodem netto w kwocie 10  673,3 tys. zł.    

(w 2011 roku wynik na 
pozostałej działalności 
gospodarczej wyniósł 
10 380,7 tys. zł). Spół- 
dzielnia z tytułu docho- 
du z pozostałej działal- 
ności gospodarczej 
zapłaciła podatek do- 
chodowy w kwocie 2 439,8 tys. 
zł. Podział nadwyżki bilansowej jest jednym     
z punktów WZCz.
   12. W 2012 roku kontynuowana była działal- 
ność remontowa ukierunkowana na poprawę 
stanu technicznego, bezpieczeństwa miesz- 
kańców oraz estetyki i funkcjonalności budyn- 
ków mieszkalnych. Łączne nakłady poniesio- 
ne na realizację planu remontów w 2012 roku 
to kwota  21 636,9 tys. zł, co stanowi  106,7 % 
planu rocznego Spółdzielni. Niezależnie od 
wydatków poniesionych na realizację remon- 
tów, koszty wykonanych robót o charakterze 
konserwacyjnym, zaliczane w ciężar kosztów 
eksploatacji budynków, wyniosły ogółem za 
2012 rok 6 663,5 tys. zł.
   13. Stan Centralnego Funduszu Remonto- 
wego na koniec 2012 roku wyniósł 38 182,3 
tys. zł. Z funduszu udzielane są pożyczki na 
remonty i termomodernizację, pożyczki 
wspierające doraźną działalność osiedli oraz 
działalność inwestycyjną. Wolne środki są 
lokowane w banku na rachunkach termino- 
wych. Lokaty z tego tytułu wg stanu na koniec 
roku 2012 opiewają na 32 000 tys. zł. Uzys- 
kane oprocentowanie w   2012 r. w kwocie 
2 455 tys. zł brutto.
   14. Obniżono zadłużenie z tytułu opłat czyn- 
szowych z 5,6 procent w 2011 roku, do 5,2 
procent rocznego wymiaru opłat i obecnie 
stanowi to kwotę 6 641,1 tys. zł. Spadek za- 
dłużenia jest efektem systematycznie prowa- 
dzonych działań windykacyjnych. 
   15. Zatrudnienie w Spółdzielni w roku 2012  
wyniosło średnio 378,35 etatu i było minimal- 
nie mniejsze zarówno w stosunku do założo- 
nego planu rocznego, jak w i porównaniu            
z ubiegłym rokiem (381,69).
   16. Kontynuowana jest działalność sportowa    
i społeczno-kulturalna, która finansowana jest 
zarówno przez członków, jak i ze środków 
zewnętrznych. 
   17. W lutym 2013 roku po raz drugi przepro- 
wadzono wśród mieszkańców badanie po- 
ziomu zadowolenia z usług świadczonych 
przez spółdzielnię. Ogólny poziom satysfakcji 
oceniono na 3,02, co w skali od jednego do 
czterech jest oceną dobrą. Jest to także wynik 
lepszy, niż uzyskany w badaniach przeprowa- 
dzonych w 2011 roku. Wówczas mieszkańcy 
ocenili spółdzielnię na 2,95.

Pełny tekst sprawozdania zarządu z działal- 
ności spółdzielni w 2012 roku znajduje się na 
stronie www.msmenergetyka.pl.

Nadwyżka bilansowa spółdzielni za 
rok 2012 to 10 637,3 tys. zł. To 
wzrost o 3% w stosunku do poprzed- 
niego roku. Decyzję o jej podziale 
podejmie WZCz.

„

21 636 900 zł - to kwota wydana           
w 2012 roku na remonty przez 
spółdzielnię. Kolejne 6 663 500 zł     
to koszty bieżących prac  konserwa- 
cyjnych.

„

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
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CENTRALNY FUNDUSZ REMONTOWY - JAK TO DZIAŁA?

MILIONY NA REMONTY
   Centralny fundusz remontowy utworzony 
został w spółdzielni w latach 80-tych. Do dziś 
to podstawowa rezerwa wspierająca bieżącą 
działalność gospodarczą wszystkich jednos- 
tek w MSM Energetyka.
  CFR tworzony był przez członków prze- 
kształcających spółdzielcze lokatorskie 
prawo do lokalu na spółdzielcze własnoś- 
ciowe prawo. Obejmowane przez członków 
mieszkania lokatorskie były w części doto- 
wane przez budżet państwa. Dotacje w latach 
60-tych i 70-tych oraz na początku lat 80-tych 
stanowiły 30 procent kosztu budowy lokalu.    
W końcu lat 80-tych i w latach 90-tych stano- 
wiła już 50   procent kosztu budowy lokalu. 
Warunkiem przekształcenia spółdzielczego 
lokatorskiego prawa do lokalu na spółdzielcze 
własnościowe prawo, było spłacenie otrzy- 
manej dotacji, ale wyliczonej na podstawie 
ceny 1 m2 mieszkania, obowiązującej w czasie 
dokonywania przekształcenia. Różnica mię- 
dzy spłaconą dotacją wyliczoną według cen 
obowiązujących a   zwracaną do budżetu 
państwa według cen kosztów budowy, 
tworzyła centralny funduszu remontowy.
   Realizowane do roku 2007 przekształcenia 
prawa do lokali na wyżej wymienionych 
zasadach, utworzyły fundusz centralny, które- 
go stan na koniec roku 2012 wynosi 61  205 
800 zł. Głównie dzięki pożyczkom z CFR 

(oprocentowanym jedynie w wysokości 
wskaźnika inflacji) wykonano termomoder- 
nizację na osiedlach. Na ten cel przeznaczono 
ponad 47,5 mln zł, z czego 41 mln zł już 
zostało zwrócone do funduszu. W roku 2012 
ponad 5 mln zł zostało udzielone w formie 
pożyczek na inne remonty. W tym samym 
czasie kwota 14,5 mln zł została zaangażo-
wana w wsparcie działań inwestycyjnych 
osiedli i spółdzielni, w tym głównie jako 
pożyczka dla osiedli  
Stegny Południe i Ber- 
nardyńska na sfinanso- 
wanie kosztów budowy 
lokalu użytkowego            
w budynku A inwestycji 
przy ul. Bonifacego oraz 
na przygotowanie in- 
westycji przy ul. Melomanów. 
   Środki przejściowo zaangażowane w przy- 
gotowanie zadań do realizacji budownictwa 
mieszkaniowego, są zwracane z pierwszych 
wpłat przyszłych użytkowników budowanych 
mieszkań w chwili zabezpieczenia pełnego 
sfinansowania realizowanych zadań.
   CFR wspiera także osiedla w regulowaniu 
zobowiązań (np. kwestie zadłużeń czynszo- 
wych). Dla przykładu fundusz pomaga regu- 
lować opłaty za prawo użytkowania wieczys- 
tego gruntu, która wnoszona jest do budżetu 

miasta za rok z góry, w pierwszym kwartale. 
Powoduje to obowiązek jednorazowej opłaty 
na rzecz miasta w kwocie około 7 200  000 zł. 
Zwrot dokonywany jest przez administracje 
osiedli w okresach miesięcznych, ponieważ     
w opłatach za lokale rozłożony jest właśnie na 
okres 12 miesięcy.
    Wolne środki zgromadzone na Centralnym 
Funduszu Remontowym są lokowane w banku 
na rachunkach terminowych. Lokaty z   tego 

tytułu według stanu na 
koniec zeszłego roku 
opiewały na 32 000 000 
zł. Uzyskane oprocento- 
wanie w   tym czasie to 
blisko 2 500 000 zł 
brutto. Gdyby spółdziel- 
nia MSM Energetyka nie 

utworzyła centralnego funduszu remonto- 
wego, środki pozyskiwane z przekształcenia 
prawa do lokali przekazywane byłyby na 
fundusz zasobowy spółdzielni. Fundusz zaso- 
bwy jest w grupie funduszy własnych (kapita-
łowych), które głównie finansują majątek 
trwały, a ewentualne wolne środki wspierają 
bieżącą działalność finansową spółdzielni. 
Zasadnicza różnica jest taka, że środki takie 
nie mogą przekazywane jako pożyczki na 
remonty nieruchomości.

red.

   Rada Nadzorcza ogólnie uznaje działania 
Zarządu za właściwe. Należy wysoko ocenić 
pracę służb finansowych i ekonomicznych. 
Dobra sytuacja finansowa Spółdzielni utrzy- 
mująca się od kilku lat świadczy o prawidłowej 
działalności Zarządu w tej dziedzinie. Płyn- 
ność finansowa Spółdzielni utrzymuje się na 
dobrym poziomie. Posiadane środki pienięż- 
ne pozwalają na prowadzenie działalności 
remontowej oraz zapewniają pokrycie zobo- 
wiązań bieżących, jak też z tytułu prowa- 
dzonych inwestycji. Nie stwierdzono zagro- 
żeń finansowych dla kontynuacji działalności 
Spółdzielni Energetyka w bliskiej perspekty- 
wie czasowej. 
   Działalność remontowa jest prowadzona 
zgodnie z uchwalonym przez Radę Nadzor- 
czą planem zadań remontowych na lata 
2012/2013 oraz wstępnie omówionym przez 
Radę Nadzorczą projektem perspektywicz- 
nych remontów obejmujących okres do 2020 
roku. Opracowanie to znajduje się w końco- 
wym stadium konsultacji z Radami Osiedli, 
Radami Domów-Nieruchomości. Należy ocze- 
kiwać od Zarządu pilnego zakończenia tych 
prac i przedłożenia do zatwierdzenia końco- 
wego dokumentu w tej istotnej dla Spółdzielni 
sprawie. Stała poprawa stanu technicznego 

budynków nie wymusza zwiększania nakła- 
dów finansowych na remonty, a zaoszczę- 
dzone środki remontowe mogą służyć popra- 
wie estetyki budynków i ich otoczenia.
   Rada Nadzorcza wyraża opinię, że przy two- 
rzeniu planów remontów proces uzgadniania 
prac remontowych przez Administracje 
Osiedli z Zebraniami Domowymi/Radami Do- 
mów-Nieruchomości/Radami Osiedli przebie- 
ga coraz sprawniej, lecz w przypadku osiedli, 
które posiadają wiele nieruchomości wymaga 
on dalszego usprawnienia. Niektóre remonty 
są wykonywane bez dostatecznego nadzoru 
ze strony służb technicznych Administracji 
Osiedli i Zarządu. Nadal problemem są nie- 
usuwane usterki, które niejednokrotnie gene- 
rują nowe koszty remontowe. W tym zakresie 
oczekuje się większej aktywności Zarządu 
wyrażającej się skuteczniejszym nadzorem 
nad działaniami Administracji Osiedli. Podo- 
bnie poprawy wymaga nadzór Zarządu nad 
jakością i terminowością planowania i spra- 
wozdawczości z realizacji zadań remonto- 
wych przez osiedla.
   Zarząd podjął w 2012 r. szereg istotnych 
działań w zakresie szkolenia pracowników 
Zarządu i osiedli, zwłaszcza pracowników 
obsługujących mieszkańców osiedli. Nie zaw- 

sze jednak te działania przekładają się na 
jakość codziennej pracy części pracowników, 
zwłaszcza zatrudnionych w Administracjach 
Osiedli. Nadal bowiem do Rady Nadzorczej      
w tych sprawach wpływają skargi, w których 
ich autorzy krytykują jakość i terminowość 
prowadzonych prac remontowych, organiza- 
cji przetargów i doboru wykonawców robót. 
Nadal z niektórych osiedli napływają skargi na 
jakość pracy kadry kierowniczej, brak z ich 
strony dostatecznej dbałości o jakość i termi- 
nowość wykonywanych remontów na osiedlu 
oraz nie najlepszej w tych sprawach współ- 
pracy z Radami Osiedli i Radami Domów. 
W   tych sprawach nadzór i kontrola ze strony 
Zarządu spółdzielni nadal wymaga pracy i po-  
prawy.
   Poprawy wymaga również skuteczność 
realizacji wniosków z kontroli funkcjonalnych 
prowadzonych przez Zarząd, jak również po- 
prawy wymaga organizacja pracy obsługi 
prawnej, szczególnie osiedli.
   Mając na uwadze całokształt działalności 
Zarządu ogólna ocena jego pracy dokonana 
przez Radę Nadzorczą jest pozytywna.

Źródło: Sprawozdanie Rady Nadzorczej MSM 
„Energetyka” za okres lipiec 2012 r. – maj 2013 r.
przygotowane na Walne Zgromadzenie Członków.

FRAGMENTY SPRAWOZDANIA RADY NADZORCZEJ DOTYCZĄCE OCENY PRACY ZARZĄDU SPÓŁDZIELNI

RADA NADZORCZA OCENIA I WSKAZUJE KIERUNKI DZIAŁAŃ

Stan Centralnego Funduszu 
Remontowego to obecnie ponad 
61 mln zł. Można z niego otrzymać 
pożyczkę na remont, która 
oprocentowana jest jedynie                  
w wysokości wskaźnika inflacji.

„
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Mariusz Ilnicki: Uczestniczył Pan w ostat- 
nim walnym spółdzielni MSM Energetyka. 
Czy również w tym roku zamierza się Pan 
pojawić się w centrum kongresowo-konfe- 
ferencyjnym przy ulicy Bobrowieckiej?
Jerzy Jankowski: Bardzo chętnie uczestniczę    
w zebraniach spółdzielni mieszkaniowych. 
Takie prawo, jako prezesowi Związku Rewi- 
zyjnego, daje mi ustawa. Ale w przypadku 
MSM Energetyka nie muszę się powoływać na 
ustawę, gdyż regularnie otrzymuję zapro- 
szenia od zarządu. Planuję z niego skorzystać 
także i w tym roku i 8 czerwca wezmę udział   
w walnym organizowanym przez spółdziel- 
nię. Zamierzam przedstawić informacje na 
temat kluczowych w tej chwili kwestii: śmieci 
oraz prac nad ustawą o spółdzielniach miesz- 
kaniowych.
-  A jak wspomina Pan poprzednie walne       
w MSM Energetyka?
- Z dużą przyjemnością uczestniczyłem               
w zebraniu w zeszłym roku i mogę podsumo- 
mować to bardzo krótko: chapeau bas. 
Spotkanie było dobrze przygotowane, a dys- 
kusja merytoryczna i żywa. Sytuację w spół- 
dzielni zarząd prezentuje z dużą otwartością    
i - co ważne - nie waha się  mówić o proble- 
mach. Odwołując się do swojego doświad- 
czenia mogę powiedzieć, że to wręcz przykład 
dla innych spółdzielni. Fakt - atmosfera                
w trakcie spotkania była gorąca. Ale walne 
służy właśnie temu, by członkowie wyrazili 
swoje zdanie. I wygłaszane opinie, podobnie 
jak interesy członków, są i będą bardzo różne. 
Na szczęście czasy jednomyślności mamy już 
za sobą. Aktywna dyskusja i spory to tylko 
kolejny dowód na to, że w spółdzielni panują 
demokratyczne zasady. Cieszy mnie, że lu- 
dzie poświęcają swój czas – wolną sobotę, by 
wziąć udział w walnym. Moim zdaniem świad- 
czy to o dwóch rzeczach. Po pierwsze o tym, 
że wbrew tego, co sugerują niektórzy politycy, 

mieszkańcy żyją problemami spółdzielni. Po 
drugie, pokazuje to, że mamy do czynienia          
z sytuacją, w której ludzie są poirytowani 
regulowaniem przez władzę centralną, czy 
samorządową spraw ich dotyczących bez 
uwzględniania ich interesów. Doskonałym          
i aktualnym przykładem jest „ustawa śmiecio- 
wa”. Jestem pewny, że na najbliższym walnym 
w każdej spółdzielni będzie to gorący temat, 
mimo, że 1 lipca spółdzielnie de facto przesta- 
ją mieć ze śmieciami cokolwiek wspólnego, bo 

ich właścicielem staje się miasto.
- Na walnych często jest problem z frek- 
wencją.  Jak zachęcić członków do aktywne- 
go udziału? Być może w przypadku dużych 
spółdzielni na organizowane w częściach 
walne przyszłoby więcej ludzi?
- Uważam, że jedno walne dla całej spółdzielni 
jest bardziej demokratyczne, niż w przypadku 
organizowania go w częściach. Ale przede 
wszystkim jestem wrogiem przeregulowania. 
Najlepiej, jeśli ustawodawca pozostawia decy- 
zję mieszkańcom, czy chcą jednego spotka- 
nia, organizowania go w częściach, czy wolą 
wybierać swoich przedstawicieli na walne. 
Spółdzielnie mieszkaniowe w Polsce są bar- 
dzo różne i każda powinna wybrać najlepsze 
dla siebie rozwiązanie. Oczywiście, że zawsze 
więcej członków mogłoby uczestniczyć w ze- 
braniach. Ale w Polsce generalnie mamy prob- 
lem z aktywnym partycypowaniem w demo- 
kracji. Korzystamy z jej przywilejów na zasa- 
dzie negacji. Dużo łatwiej nam przychodzi 
bycie przeciw, niż za. Poniekąd niestety 
znajduje to odzwierciedlenie w uczestnicze- 
niu w walnych zgromadzeniach spółdzielni 
mieszkaniowych. Osoby, którym jest w ra- 
mach spółdzielni dobrze, bo zajmuje się ona 
za nich wieloma sprawami ułatwiającymi   
życie, często nie uczestniczą w spotkaniach.
- Część polityków jest przekonana, że we 
wspólnotach będzie lepiej. W Sejmie po raz 
kolejny znalazły się projekty ustawy, które 
spółdzielczość zdecydowanie krytykuje, 
twierdząc, że doprowadzą do likwidacji 
spółdzielni mieszkaniowych.
- Jako prezes Związku Rewizyjnego Spół- 
dzielni Mieszkaniowych RP dużo podróżuję po 
kraju i gdzie bym nie był, z łatwością rozróż- 
niam, które budynki są zarządzane przez 
spółdzielnie, a które przez wspólnoty. Elewa- 
cje budynków, docieplenia, a przede wszys- 
tkim otoczenie, czyli tzw. tereny wspólne            

ROZMOWA Z DR JERZYM JANKOWSKIM, PREZESEM ZWIĄZKU REWIZYJNEGO SPÓŁDZIELNI 
MIESZKANIOWYCH RP

INTENSYWNA DYSKUSJA NA WALNYM TO PRZEJAW 
DEMOKRACJI

Reklama 

Jerzy Jankowski - Prezes Związku 
Rewizyjnego Spółdzielni Mieszkaniowych 
RP, Przewodniczący Zgromadzenia 
Ogólnego Krajowej Rady Spółdzielczości. 
Ze spółdzielczością związany od blisko 40 
lat. Poseł Sejmu I, II i III kadencji.

10% 

zniżki dla  

czytelników 

M6 
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Reklama 

Rewolucja, nowa rzeczywistość, najwię- 
ksza operacja logistyczna w III RP - to wybra- 
ne określenia z mediów opisujące zmiany    w 
gospodarowaniu odpadami komunalnymi, 
które wejdą w życie od 1 lipca.

Miasto - właściciel naszych śmieci
Faktem jest, że za niecały miesiąc czeka nas 
rewolucja. Rewolucja w wywozie śmieci i ich 
segregacji. Skończy się epoka jednego kosza 
na śmieci pod zlewem i beztroskiego wyrzu- 
cania jednego worka do kontenera lub zsypu. 
Zmiany odbywają się poza spółdzielnią, która 
wskutek komunalizacji odpadów przestaje 
odpowiadać za ich wywóz. Pewne jest, że            
1 lipca przestaną obowiązywać umowy podpi- 
sane przez administracje 
osiedli z firmami dotych- 
czas zabierającymi odpady 
spod naszych budynków. 
W zamian mają pojawić się 
kosze podstawione przez 
firmy wyłonione w przetar- 
gu organizowanym przez 
miasto.     W tym miejscu nie 
chcemy komentować za- 
sadności zmian i analizo- 
wać słuszność wyliczonych 
przez miasto kwot - obie kwestie budzą spore 
emocje i są szeroko komentowane w mediach. 
Podpowiadamy, jak funkcjonować w nowej 
rzeczywistości i co robić, by płacić jak naj- 
mniej.
Nowe zasady, nowe ceny
W porównaniu z dotychczasowymi opłatami 
za śmieci będzie drożej, albo dużo drożej. 

Drożej dla osób, które zaczną segregować 
śmieci, dużo drożej - aż o 40 procent - dla 
tych, którzy będą dalej wyrzucać wszystko        
w jednym pojemniku. Wszystko, by zachęcić 
warszawiaków do niewątpliwie słusznej idei 
segregowania śmieci. 
Spółdzielnia, jako zarządca budynków, była 
zobligowana do złożenia w urzędzie miasta 
odpowiednich deklaracji. MSM Energetyka 
zadeklarowała niższą stawkę za zbieranie 
śmieci w sposób selektywny (z podziałem na 
trzy frakcje). Zatem mieszkańcy są zobli- 
gowani do wyrzucania śmieci posegregowa- 
nych.
Spółdzielnia, zgodnie z cenami przyjętymi 
przez radę miasta uchwałami, naliczy miesz- 

kańcom opłaty w nowych, obowiązujących 
kwotach. Rozliczenia wewnętrzne pomiędzy 
spółdzielnią mieszkaniową a lokatorami po- 
zostają w nowym systemie bez zmian. Tak jak 
dotychczas, opłaty z tego tytułu będą wcho- 
dziły w skład opłat eksploatacyjnych za lokal. 
Podobnie rzecz będzie się miała z właścicie- 
lami lokali wyodrębnionych.

Miesięczne stawki opłat za wywóz odpadów komunalnych 
w Warszawie dla budynków wielorodzinnych

Miesięczne stawki opłat za wywóz odpadów komunalnych 
w Warszawie dla budynków wielorodzinnych

Miesięczne stawki opłat za wywóz odpadów komunalnych 
w Warszawie dla budynków wielorodzinnych

Miesięczne stawki opłat za wywóz odpadów komunalnych 
w Warszawie dla budynków wielorodzinnych

Segregowane Niesegregowane

1. Gospodarstwo jednoosobowe 19,50 27,3

2. Gospodarstwo dwuosobowe 37 51,8

3. Gospodarstwo trzyosobowe 48 67,2

4. Gospodarstwo czteroosobowe 
lub większe 56 78,4

PORADNIK M6 O NOWYM SPOSOBIE SEGREGOWANIA ODPADÓW 
KOMUNALNYCH

JAK NIE ZGUBIĆ SIĘ W ŚMIECIACH

 - wszystko to jest namacalnym dowodem, że 
spółdzielnie mieszkaniowe dobrze radzą 
sobie z powierzonymi zadaniami. Szczególną 
uwagę chciałbym zwrócić na place zabaw dla 
dzieci. Aktualnie budowane, grodzone osie- 
dla wręcz stygmatyzują dzieci, bo nie każdy 
ma dostęp do placu zabaw za wysokim 
Tymczasem w spółdzielniach tereny rekrea- 
cyjne i place zabaw dla dzieci są ogólnodos- 
tępne.  Jest to element realizacji idei spółdziel- 
czości.
- To skąd w takim razie upór polityków            
w dążeniu do zmiany ustaw o spółdziel- 
czości i spółdzielniach mieszkaniowych? 
Sejm w ciągu ostatnich dwunastu  lat sied- 
miokrotnie podejmował pracę nad projek- 
tami ustaw, a wciąż obowiązuje stara 
ustawa. 
- Ustawa o spółdzielniach mieszkaniowych 
została uchwalona w 2000 roku i od tego 
czasu była zmieniana już blisko 30 razy, 
głównie w wyniku decyzji Trybunału Konsty- 
tucyjnego. Tak często zmieniany dokument 
musi być i jest dziurawy, jak ser szwajcarski. 
Jesteśmy tego świadomi i w 2011 uczestni- 
czyliśmy w przygotowaniu projektu obywatel- 
skiego ustawy, pod którym podpisało się 
blisko dwieście tysięcy osób. Niestety w Sej- 
mie głosami posłów Platformy Obywatelskiej 
oraz Prawa i Sprawiedliwości został 
odrzucony w pierwszym czytaniu. Rządzący 
mają własne koncepcje, które łączy jedno           
- chcą uzyskać jak największą kontrolę nad 
spółdzielczością. Lenin na początku wieku 
stwierdził, że państwo, które kontroluje 
spółdzielczość traci swój demokratyczny 
charakter. Zaskakuje mnie, że dziś ideę tę tak 
gorliwie chce realizować partia liberalna, jaką 
jest Platforma Obywatelska.
 - Dziękuję za rozmowę.
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Zostań „Wielkim Segregatorem”
Dla każdego rodzaju śmieci będzie przezna- 
naczony pojemnik w określonym kolorze:
✦  kolor czerwony; napis „odpady suche” - po- 
jemniki przeznaczone do zbierania odpa- 
dów segregowanych suchych,

✦  kolor zielony; napis „szkło opakowaniowe”      
- pojemniki przeznaczone do selektywnego 
zbierania opakowań ze szkła,

✦  docelowo kolor czarny lub szary, napis 
„odpady zmieszane” - pojemniki przezna- 
czone do zbierania odpadów zmieszanych.
Każdy, kto nie chce płacić więcej za wywóz 
śmieci, powinien zaopatrzyć się w co najmniej 
dwa, jeśli nie trzy kubły. Dwa - jeśli w miesz- 
kaniu szkło i pozostałe odpady suche 
będziemy zbierać do jednego pojemnika,           
a selekcji dokonywać dopiero przy pojem- 
nikach na śmiecie. Trzy kubły, jeśli już                  
w mieszkaniu chcemy mieć gotową segrega- 
cję dla każdego przygotowanego pojemnika. 
Należy oczywiście pamiętać, żeby nie mylić 
koszów przy segregacji, bo taka pomyłka 
będzie nas kosztować. Za odbiór nieposegre- 
gowanych śmieci miasto naliczy wyższą 
opłatę, choć nie znane są jeszcze metody 
kontroli i wykrywania winnych. Wiele wska- 
zuje jednak, że może być zastosowana 
odpowiedzialność zbiorowa. Miasto twierdzi, 
że jeśli w pojemniku znajdą się śmieci 
nieposegregowane, mimo że korzystający         
z niego mieszkańcy zadeklarowali się jako 
segregujący, wyższą opłatę zapłaci każdy 
mieszkaniec. Zatem wiele zależy od przyz- 
woitości sąsiedzkiej.
Co z zsypami?
Szczególne wątpliwości dotyczącą bloków,     
w których funkcjonują zsypy. O ich losie zde- 
cydują rady domów. Mogą zostać zlikwido- 
wane, wtedy mieszkańcy będą musieli 
wynosić wszystkie śmieci do pojemników 
ulokowanych w odpowiednio przystosowa- 
nych pomieszczeniach zsypowych, do których 
mieszkańcy dostaną klucze. Z informacji 
uzyskanych od administracji osiedli wynika, 
że obecnie możliwość taką rozważają między 
innymi mieszkańcy budynków przy Jaszo- 
wieckiej 14 oraz Korczyńskiej 8 z Sadyby. 
Wszystko wskazuje zatem, że w zdecydowa- 
nej większości zsypy pozostaną. Przy takim 
rozwiązaniu  posłużą do wyrzucania odpadów 
zmieszanych, czyli tych dla których przezna- 
czono pojemnik czarny. Na pozostałe śmieci    
- czyli szkło, papier, czy plastik, czekać będą 
dostawione do pomieszczeń zsypowych 
pojemniki na odpady posegregowane. W obu 
przypadkach potrzebne jest solidarne prze- 
strzeganie zasad segregacji. 
Miasto deklaruje także, że będzie sprawdzać 
prawdziwość złożonych deklaracji dotyczą- 
cych liczby osób. Jarosław Kochaniak, wice- 
prezydent Warszawy, twierdzi, że urzędnicy 
będą wyłapywali nieuczciwych mieszkańców. 
- Osoby takie mogą ponieść odpowiedzialność 
karną za składanie fałszywych oświadczeń. 
Urzędnicy mogą sprawdzić np. zużycie ener- 

gii elektrycznej, wody w budynku - stwierdził  
Jarosław Kochaniak na jednym ze spotkań           
z mieszkańcami w sprawie śmieci.
Gabaryty i elektrośmiecie w cenie
Niewątpliwą zaletą przejęcia przez miasto 
odpowiedzialności za śmieci, jest definitywne 
rozwiązanie problemów z odpadami wielko- 

gabarytowymi oraz elektrośmieciami. Także 
zabiorą je firmy wybrane przez miasto. Odpa- 
dy wielkogabarytowe będą zabierane raz            
w miesiącu z wszystkich rodzajów nierucho- 
mości objętych systemem bez limitów ilościo- 
wych. Do gabarytów nie zaliczają się odpady   
z remontów. Zgodnie z prawem, to firma 
remontowa powinna zapewnić kontener i po 
zakończeniu prac wywieźć go we własnym 
zakresie w ramach wykonywanej usługi.
Zaś w każdą sobotę w godzinach 10-14 na 
terenie Warszawy ustawione są kontenery 
przeznaczone do zbiórki zużytego sprzętu 
elektrycznego i elektronicznego. Na Mokoto- 
wie znajduje się on na parkingu przy ul. Bla- 
charskiej 1, róg Lotników. Dla mieszkańców 
spółdzielni korzystnie zlokalizowane są pun- 
kty w Wilanowie - przy urzędzie dzielnicy, ul. 
Kostki Potockiego, oraz w Śródmieściu - ul. 
Myśliwiecka róg ul. Łazienkowskiej.

Wytnij i zachowaj
Mariusz Ilnicki
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W sklepach dostępne są specjalne pojemniki 
ułatwiające segregowanie śmieci
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Zasadniczo są dwa powody. Po pierwsze, do 
lepszego ponownego wykorzystywania odpa- 
dów obliguje nas Unia Europejska. Wchodząc 
do UE, Polska zobowiązała się do ograniczenia 
odpadów trafiających na wysypiska. Zgodnie  
z unijną dyrektywą udział takich śmieci 
powinien systematycznie maleć.  I tak, w tym 
roku na wysypiska powinno trafiać nie więcej 
niż 50 procent odpadów komunalnych, zaś do 
końca 2020 roku, już tylko 35 procent. 
Obecnie, jak wynika z danych Eurostatu                
– w Polsce na wysypiska trafia około 71 pro- 
cent śmieci, a reszta jest przetwarzana albo 
spalana. Daje to Polsce bardzo zły wynik, jeśli 
chodzi o recykling (dla porównania w Niem- 
czech poddanych recyklingowi i komposto- 
wanych jest 62 procent śmieci, a w Polsce to 

11 procent). 
Drugi powód wprowadzenia zmian, to chęć 
zapobieżenia sytuacji w której śmieci nie 
trafiają nawet na wysypisko, a są wyrzucane   
w miejscach niedozwolonych, np. w lasach. 
Sytuacja ta dotyczy głównie domów jedno- 
rodzinnych. Szacuje się, że obecnie około 1/3 
gospodarstw w Polsce nie posiada umowy na 
wywóz śmieci. Wyliczenia ekspertów, m.in. 
byłego ministra środowiska, Andrzeja Kra- 
szewskiego wskazują, że z 13 mln ton śmieci 
produkowanych przez Polaków w ciągu roku, 
2-3 mln ton jest wyrzucane na dziko. W sytu- 
acji w której opłata za śmieci staje się pow- 
szechna, proceder taki przestaje mieć sens. 
Zaś spore zróżnicowanie cen dla śmieci sorto- 
wanych i niesortowanych ma zachęcać Pola- 

ków do ich segregacji. 
Największymi pokrzywdzonymi nowej ustawy 
są mieszkańcy spółdzielni mieszkaniowych, 
które praktycznie wszystkie posiadały umowy 
na wywóz śmieci, w zdecydowanej większości 
umożliwiały segregację swoim mieszkańcom, 
a przede wszystkim organizowały to znacznie 
taniej. Przekazanie śmieci w ręce samorządu 
jest standardem w Unii. Spośród 27 krajów UE 
po 1 lipca jedynie na Węgrzech śmieci nie 
będą własnością gminy. 

.

DLACZEGO WPROWADZA SIĘ ZMIANY?

Wytnij i zachowaj

Segregacja. Dlaczego to takie ważne?
Bo śmieci to cenny zasób. To, że coś trafia do 
kosza, wcale nie musi oznaczać, że nie może 
nam już więcej służyć. Wręcz przeciwnie:       
w ogromnej większości przypadków odpady 
można przerobić albo ponownie wykorzy- 
stać. Można też odzyskać z nich cenne su- 
rowce, których zapasy tak szybko się kur- 
czą. Ze śmieci mogą powstać np. chusteczki 
higieniczne, papier toaletowy, kubki, 
doniczki, kolczyki, kosze, torebki a nawet 
meble czy ubrania! Po co więc wycinać na 
papier piękne, zdrowe lasy, skoro można go 
wyprodukować z makulatury?

Jak zorganizować segregację w domu?
✦jeśli masz dużo miejsca, najwygodniej- 
szym rozwiązaniem będzie kosz podzie- 
lony na różne frakcje. Możesz również 
postawić kilka odpowiednio oznaczonych 
pojemników;

✦na mniejszych powierzchniach możesz 
ograniczyć ilość koszy do dwóch: do 
jednego wrzucaj odpady zmieszane, a do 
drugiego – wszystkie te, które nadają się 
do odzysku. Gdy pojemnik się wypełni, 
wyrzuć śmieci pamiętając o podziale na 
odpowiednie frakcje;

✦jeśli nie masz miejsca na nowe kosze, 
wykorzystaj do zbierania śmieci stare 
kartony i pudełka np. butach;

✦segregacja stanie się ogólnodostępna, bo 
będzie więcej pojemników na posortowane 
odpady. Nie będziesz już musiał groma- 
dzić np. starych gazet, żeby opłacało się 
ich wywiezienie do punkty na drugim 
końcu miasta. Kosze na posegregowane 
odpady będą w pobliżu, abyś mógł z nich 
korzystać, gdy tylko będzie taka potrzeba.

Segregując pamiętaj też o tym, aby:
✦zgniatać puszki, kartony i butelki plastiko- 
we przed wrzuceniem do pojemnika na 
odpady posegregowane;

✦wyrzucać butelki bez nakrętek i korków;
✦sprawdzać znak na opakowaniu, który 
informuje o tym, co należy z nim zrobić po 
wykorzystaniu zawartości.

źródło: Ministerstwo Środowiska.

JAK SEGREGOWAĆ?
M.I
.
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Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne  są bezpłatne. Maksymalna 
długość to 170 znaków. W ramach ogłoszeń darmowych nie publikujemy 
adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać pod adres 
m6@msmenergetyka.pl w tytule zaznaczając „Ogłoszenia drobne”. Ogłoszenia 
przyjmowane są podczas dyżurów redakcyjnych, lub SMS-em na numer             
692 675 633 podając w wiadomości treść, oraz imię i nazwisko. Ogłoszenia do 
najbliższego numeru przyjmowane są do 15 sierpnia 2013.

Atrakcyjna oferta dla reklamodawców!
Zainteresowanych prosimy o kontakt pod numerem telefonu             
600 38 33 34 lub drogą elektroniczną m6@msmenergetyka.pl
Redakcja dysponuje szeroką gamą możliwości reklamowych.                
Dla stałych reklamodawców atrakcyjne rabaty.
Docieramy do ponad 18 000 mieszkań na Mokotowie!

Reklama

 Zamienię 4-pokojowe 64 m2, 
własnościowe (w bloku 4-piętro- 
wym, IV piętro) na mniejsze, 
2-pokojowe z widną lub do 
drugiego piętra. Tel. 502 680 841. 
PILNE.

 Pokoje i lokal sklepowy do 
wynajęcia nad morzem. Dąbki 
k/Darłowa. Tel. 602 67 27 97,          
22 842 72 38.

 Piękna działka budowlana 
5000m2. Jazgarzew, ul. Leśna,            
3 km za Piasecznem. Wszystkie 
media! Do zabudowy jedno- 
rodzinnej i bliźniaczej. Sprzedam 
bezpośrednio. 604 135 178.

 Wynajmę stanowisko garażowe, 
ogrzewane i dozorowane w budyn- 
ku przy ul. Powsińskiej 23.Czynsz 
wyniesie koszty opłat na rzecz 
spółdzielni. Tel. 22 858 21 55,       
603 921 071.

 Projektowanie wnętrz. 
Kompleksowe projekty, najnowsze 
trendy, doradztwo i konsultacje. 
10% zniżki dla członków 
spółdzielni. Tel. 603 674 590. 

 Naprawa, serwis, regulacja 
okien. Wymiana uszczelek. Montaż 
nawiewników okiennych, żaluzji, 
rolet, moskitier, plis, zabezpieczeń 
do okien, ul. Kozłowskiej 1,                  
22 296 06 96.

  REMONTY KOMPLEKSOWO! 
malowanie,glazura, terakota, 
tapety, gładź, panele, elektryka, 
hydraulika etc. Komunikacja 
również w jęz. angielskim. 
ROBERT: 506 854 153.

 Remonty A-Z osobiście, solidnie, 
TANIO. Glazura, terakota, 
hydraulika, gładź, malowanie, 
elektryka, cyklinowanie, tel. 793 97 
44 81. Mokotów.

 Usługi remontowe i wykończe- 
niowe: glazurnicze, malarskie, 
drobne hydrauliczne i elektryczne.
Solidnie. Osobiście. Terminowo. 
Tel: 785 243 411, 
marcinsiadak801213@wp.pl.

 Usługi remontowe. Malowanie, 

glazura, terakota,gładzie gipsowe, 
panele, tapetowanie, hydraulika, 
elektryka - uprawnienia SEP. 
Bieżące naprawy i konserwacje. 
Solidnie.  Tel 512 912 918.

 Rolety, Plisy, Żaluzje, Wertikale, 
Moskitiery.  Tel. 505 177 461.

 Malowanie, Szafy wnękowe, 
Solidnie. Tel. 505 177 461.

 Usługi tapicerskie - poleca 
zakład z wieloletnim doświadcze-
niem. 22 618 18 26, 502 250 803, 
22 842 94 02.

 Angielski - konwersacje, 
absolwent London School of 
Economics, tel. 604 945 943, 
email: jleszczynski@gmail.com. 
Rabat 20% na hasło „M6”.

 Angielski z Brytyjczykiem, 
doświadczonym lektorem; 
konwersacje, gramatyka, 
przygotowanie do egzaminów; 
język ogólny i biznesowy. Sadyba. 
Tel. 517 457 625.

 Angielski w domu ucznia - 
nauka, odrabianie lekcji, 
korepetycje. Również dorośli. 
Tłumaczenia. 516 516 010.

  Język niemiecki na Stegnach 
Południe: szkoła podstawowa, 
gimnazjum, liceum, egzamin 
gimnazjalny i maturalny. 
Codziennie odpisuję na maile. 
korepetycjeniemiecki@onet.eu.

 Młoda i miła nauczycielka   
języka polskiego udzieli korepetycji 
lub dodatkowych lekcji  z zakresu 
pisania różnego typu tekstów. 
Zapraszam: 663 329 438, lub mail: 
szelwina@wp.pl.

  Język WŁOSKI: ciekawie, 
skutecznie, profesjonalnie, z pasją                    
i zaraźliwym entuzjazmem. Zajęcia    
w 100 % dopasowane do 
indywidualnych wymagań. 
Różnorodne materiały w cenie: 
aggy-dab@wp.pl. 

 Matematyka korepetycje, 
solidnie, dojazd do ucznia. Zakres 
szkoła podstawowa, gimnazjum, 
liceum, egzaminy i konkursy, 
doświadczenie, tel. 518 712 006.

OGŁOSZENIA DROBNE

 EDUKACJA

 USŁUGI REMONTOWE

KUPIĘ STARE, POLSKIE PLAKATY
POLITYCZNE, FILMOWE, 

TEATRALNE, ITP.
ADAM - tel. 606 399 968

   TONERY – TUSZE. Szeroki 
asortyment: oryginały, zamienniki, 
polski producent Lambda, bez- 
płatna dostawa powyżej 100 zł, 
wycena i szczegóły: 22 646 58 48.

Usługi komputerowe - 
zabezpieczenie komputera, 
usuwanie awarii, wirusów, sieci, 
internet i inne. Tel. 506 077 327.

 Usługi komputerowe. 
Kompleksowo i w rozsądnej cenie. 
Możliwość dojazdu do klienta.            
Tel. 506 123 356.

 ZŁOTO·SREBRO. 
WYRÓB·NAPRAWA·SPRZEDAŻ       
601 736 815.  ul.Barcelońska 1.

 Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel. 22 842 36 70.

 STENIA. Usługi fryzjerskie 
damskie w domu klienta. Mokotów 
-Ursynów-Wilanów.Tel. 22 642 46 
12, tel. informacyjny 885 955 750.

 Profesjonalne usługi fryzjerskie  
w domu klienta „Domo-Fryz”.          
Tel. 608 296 186.

 Pedicure u klienta. Tel. 698 788 
996.

  RADCA PRAWNY - sprawy  spad- 
kowe, rodzinne, odszkodowawcze, 

windykacyjne. Tel. 690 876 653.

 Fotografia ślubna, wesela, 
plenery, komunie, chrzciny. 
Upoważnienie Archidiecezji. 
Obróbka, renowacja, skanowanie 
zdjęć. Atrakcyjne ceny. 
Tel. 602472096.

  FOTOGRAF - wyjątkowa, 
klimatyczna fotografia – chrzty, 
śluby, wesela, imprezy okoliczno- 
ściowe, tel. 609 106 612.

 Dr n. med. Mariusz Niemczyk, 
specjalista chorób wewnętrznych - 
wizyty domowe. Tel. 604 985 261.

 Sprzedaż używanych rowerów 
holenderskich, niemieckich. Rowe- 
ry gotowe do jazdy od 300 zł. 
Holendry24. Osiedle Idzikowskie- 
go,   ul. Kozłowskiej 1, kl. IV 
domofon Rowery, tel. 515 514 152.

 Rolls-Royce Silver Shadow do 
wynajęcia do ślubu i na inne 
uroczystości. Kolekcjonerski 
samochód z 1974 roku. Atrakcyjne 
ceny. Dla czytelników M6 15% 
zniżki. Tel. 668 48 36 73.

 Oddam kaktusa, gatunek 
wilczomlecz trójżebrowy, wysokość 
2,5 m. Tadeusz Zyntek,                          
tel. 698 99 48 86.

 NIERUCHOMOŚCI

RÓŻNE
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Poziomo
1. I Robert Lewandowski, i Bartosz Kurek
6. Sok jak skoczek
10. Śpiewaczka operowa
11. Kryzys, albo pościgowa
12. Nie jeden w szpitalu na Stępińskiej
13. Kontrolował sprawozdanie finansowe 
spółdzielni
15. Tam kupimy tanio
16. Popularnie o antenie zbiorczej
17. Pierwszy właściciel Mokotowa
18. Wojowniczy Indianin
22. Młodszy Smolarek

24. Związek chemiczny z chlorem
27. Władca Tybetu
28. W stolicy pw. Jana Chrzciciela
30. I Radwańskie, i Williams
33. Miasto w Anglii
36. Tam Walne Zgromadzenie Członków
39. Generał z parku przy ul. Puławskiej
41. Niejedna na Służewcu
42. Prawosławny papież
45. Kraj z Antwerpią
47. Układanka z kart
48. Jerzy, przewodniczący zgromadzenia 
ogólnego KRS

49. Janek z Czterech Pancernych
50. Warszawki klub sportowy
Pionowo
1. Czyha na kierowców na rogu Sobieskiego         
i Witosa
2. Reżyser Rejsu
3. Niejeden na Stępińskiej
4. Znaczniki w Internecie
5. Do podziału na WZCz
6. Przydaje się w razie awarii
7. Konkretny filozof
8. Przywłaszczył sobie władzę
9. Nadwiślańska część Mokotowa
14. Popularny spektakl Jarzyny w TR Warszawa
17. Niezbędny na WZCz
19. Reprezentanci kraju, z którym gramy na 
Wembley
20. Zespół Roberta Gawlińskiego
21. Stara w Konstancinie
23. Wybity bardzo boli
25. Przywódca III Rzeszy
26. Dzika lub złota
29. ... wodny - fachowo o rzece
31. Przyświeca zmianom w wyrzucaniu śmieci
32. Przy niej milionowe mieszkanie PRL
34. Wylewane na podłogę
35. ... i krokodyl - film z Michaelem Douglasem
37. Potocznie o stolicy
38. Sklep z folklorem
40. Pseudonim generała Fieldorfa
43. Dobrowolne ustąpienie
44. Człowiek spoza narodu wybranego
45. Bank spółdzielczy w skrócie
46. Badanie serca
47. Klub piłkarski ze stolicy Francji

Litery z pól ponumerowanych w prawym dolnym rogu utworzą rozwiązanie.

Nagrodami są dwie książki Wisławy Szymborskiej „Błysk rewolwru”.
Rozwiązanie należy przesłać - lub przynieść osobiście - na kartce 
pocztowej na adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A, 00-719 Warszawa   
z dopiskiem „M6 - krzyżówka nr 4”. Hasło można także przesłać SMS-
em na numer 692 675 633 podając hasło, imię i nazwisko, oraz adres.
Na prawidłowe rozwiązania czekamy do 31 lipca. 
Zwycięzca zostanie wyłoniony w drodze losowania.
W przypadku wygranej imię i nazwisko laureata zostanie 
opublikowane w M6. Przysłanie rozwiązania krzyżówki jest 
jednoznaczne z wyrażeniem zgody na publikację nazwiska. Dane 

osobowe osób, które przyślą rozwiązanie nie będą udostępniane innym podmiotom.

KRZYŻÓWKA NR 4

M 6. Ukazuje się od 1996  roku. 
Dwumiesięcznik Międzyzakładowej 
Spółdzielni Mieszkaniowej Energetyka.
Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,                   
00 - 719 Warszawa.
Nakład: 19 000.
Redaktor naczelny: Mariusz Ilnicki.
Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl.
Najbliższe dyżury redakcyjne:  10 i 24 
czerwca. Godzina 19.00 w siedzibie 
spółdzielni. Lipiec i sierpień bez dyżurów 
redakcyjnych.

Poprawne rozwiązanie krzyżówki nr 3 to 
„Zbyszek Cybulski”. Książki „Ukryty człowiek” 
Ch. Cumminga ufundowane przez Wydawnictwo 
Enigma (www.wydawnictwo-enigma.pl) 
otrzymują:   Jan Sobczyk z ulicy Łużyckiej oraz 
Ryszard Bedyński z ulicy Konstancińskiej.
Gratulujemy! Nagrody wyślemy pocztą.
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